

Press Release

Council of Europe Press Division

Ref: 394b07

Tel: +33 (0)3 88 41 25 60

Fax: +33 (0)3 88 41 39 11

pressunit@coe.int

internet: www.coe.int/press



47 members

Albania
Andorra
Armenia
Austria
Azerbaijan
Belgium
Bosnia and Herzegovina
Bulgaria
Croatia
Cyprus
Czech Republic
Denmark
Estonia
Finland
France
Georgia
Germany
Greece
Hungary
Iceland
Ireland
Italy
Latvia
Liechtenstein
Lithuania
Luxembourg
Malta
Moldova
Monaco
Montenegro
Netherlands
Norway
Poland
Portugal
Romania
Russia
San Marino
Serbia
Slovakia
Slovenia
Spain
Sweden
Switzerland
"The former Yugoslav Republic of Macedonia"
Turkey
Ukraine
United Kingdom

Göktepe case: Belgium passed a law allowing reopening of criminal proceedings following a judgment of the European Court

Strasbourg, 07.06.2007 – Yesterday the Committee of Ministers congratulated Belgium on the promulgation and the publication on 9 May 2007 of a law allowing reopening of criminal proceedings found unfair by the European Court of Human Rights. This law will enter into force on 1 December 2007.

Thus Belgium has joined the majority of the member states of the Council of Europe whose legislation provides for the possibility for the applicants to request reopening of criminal proceedings following a judgment of the European Court.

The Committee of Ministers also noted with satisfaction that this legislation is applicable to the judgments delivered in the past and whose execution is still being supervised by it. Consequently, the applicant, who, by the way, was released on parole on 3 May 2007, will be able to lodge a request for reopening of the criminal proceedings in which he was condemned for 30 years of prison, within 6 months following the entry into force of the law.

Under the European Convention on Human Rights, the European Court's judgments require the adoption by the respondent states, under the Committee of Ministers' supervision, of all measures necessary to grant the applicants appropriate redress and to prevent new similar violations in the future.

Affaire Göktepe : la Belgique adopte une loi sur la réouverture de procédures pénales suite à un arrêt de la Cour européenne

Strasbourg, 07.06.2007 – Le Comité des Ministres s'est félicité hier de la promulgation et de la publication le 9 mai 2007 d'une loi permettant la réouverture des procédures pénales jugées inéquitables par la Cour européenne des Droits de l'Homme. Cette loi entrera en vigueur le 1^{er} décembre 2007.

La Belgique ainsi a rejoint la majorité des Etats membres du Conseil de l'Europe dont la législation prévoit la possibilité pour les requérants de demander la réouverture d'une procédure pénale suite à un arrêt de la Cour européenne.

Le Comité des Ministres a également relevé avec satisfaction que cette législation est applicable aux arrêts rendus dans le passé dont il surveille encore l'exécution. Par conséquent, le requérant, qui bénéficie par ailleurs depuis le 3 mai 2007 d'une liberté conditionnelle, disposera de 6 mois à compter de l'entrée en vigueur de la loi pour introduire une demande de réouverture de la procédure pénale à l'issue de laquelle il a été condamné à une peine de prison de 30 ans.

En vertu de la Convention européenne des Droits de l'Homme, les arrêts de la Cour européenne exigent l'adoption par les états défendeurs, sous le contrôle du Comité des Ministres, de toutes les mesures nécessaires afin d'octroyer aux requérants une réparation appropriée et de prévenir de nouvelles violations similaires à l'avenir.

To receive our press releases by e-mail, contact : Council.of.Europe.Press@coe.int

A political organisation set up in 1949, the Council of Europe works to promote democracy and human rights continent-wide. It also develops common responses to social, cultural and legal challenges in its 47 member states.